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آمریکا و روســیه روز جمعــه از پیمان منع 
گســترش موشــک های هســته ای میان برد 
خارج شــدند. در این تصویر اینفوگرافیک که 

توسط اعتمادآنلاین تهیه شــده، به این سوال 
پرداخته اند که کدام یک از این دو کشور، بمب و 

سلاح هسته ای بیشتری دارد؟

آمریکا بمب اتم بیشتری دارد یا روسیه؟

گزارش تصویری
 معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان
درباره کليپ تازه منتشر شده برای ترویج ازدواج:  

قبول دارم، می شد کار بهتری ساخت
چند روز پيش خبر شــروع به کار جشــنواره فيلم ازدواج شــنيده شــد، 
جشــنواره ای کــه وزارت ورزش و جوانان با همکاری بنيــاد فارابی و مجمع 
سمن های جوانان استان تهران آن را برگزار کردند اما تا وقتی مازیار ناظمی، 
روابط عمومــی وزارت ورزش و جوانــان، یکی از محصــولات ویدیویی این 
جشنواره را در تویيتر منتشــر نکرده بود، کمتر کسی در جریان برگزاری آن 
بود. بعد از انتشار این ویدیوکليپ ناگهان سيل انتقادها از محتوای آن شروع 
شــد. خيلی ها درباره نگاه ویدیو به نقش زن در خانه انتقاد داشــتند؛ چون 
چنان که این ویدیو نشان می داد، پســری بعد از تحمل مدت زیادی تنهایی 
رنج آور ازدواج می کند و بافاصله همســرش در حال پرتقال پوست کندن و 
آشپزی ظاهر می شود در حالی  که پسر همان کارهای قبلی را انجام می دهد. 
عده زیادی هم نســبت به بازی ها و نحوه ســاخت ویدیو انتقاد داشــتند و 
همه اینها باعث شــد که فيلم و جشنواره ســر زبان ها بيفتند. محمدمهدی 
تندگویان، معاون ســاماندهی امور جوانــان وزارت ورزش و جوانان  که یکی 
از مســئولان برگزاری این جشنواره اســت، در گفت وگو با »شهروند« از این 

ویدیوکليپ دفاع نمی کند.
  خودتان این فيلم چند دقيقه ای را دیده اید؟

بله دیده ام، در جریان انتقادها هم هســتم. فکر می کنم همين که خيلی ها 
ویدیو را دیده اند و نظر داده اند، خوب اســت و نشان می دهد که کار دیده شده 

است.
  انتقادها را قبول دارید؟

خب موضوع خيلی ســليقه ای اســت اما بله من هم فکر می کنم می شد کار 
بهتری ساخت و انتقادهایی هم دارم درباره نشان دادن نقش زن و یا تأثير ازدواج 
بر زندگی جوانان، فکر می کنم می شد اینها را خيلی بهتر و هنرمندانه تر نشان 

داد و یک سری تصورات را بازتوليد نکرد.
  به هر حال یک بخشی از مسئوليت کار با شما بوده است، آیا نمی شد 

این نظرتان تأثير بگذارد و خروجی کار یک شکل دیگر بشود؟
موضوع این اســت که هيچ قرارداد مالی بين ما و بنياد فارابی برای مشارکت 
این بنياد در چنين پروژه ای نبوده یعنی ما پولی برای مشارکت بنياد نداده ایم 
و آنها از اعتبارات و سرمایه های اجتماعی خودشان برای مشارکت در برگزاری 
جشــنواره اســتفاده کرده اند. ضمن این که آن بخش از کار که به عهده ما بود، 
سپردن کارها به متخصصان بود که انجام دادیم؛ یعنی فکر کردیم بنياد فارابی 
در زمينه ســاخت محصولات تصویری متخصص اســت و کار را به آنها دادیم. 
نکته دیگر این که ما محصولات دیگری هم داریم که بسيار مورد استقبال قرار 

گرفته اند و خوب از آب درآمده اند.
  انتقادهایی که به این محصول داشتيد را به مسئولان فارابی منتقل 

کردید؟ دفاعی داشتند؟
باز هم تأکيد می کنم که وقتی بنياد به صورت رایگان در یک کار خير شرکت 
کرده که نمی توانيم برویم کتک شان بزنيم که چرا چنان و چنين نکردید؛ ضمن 
این که بله ما انتقادها را هم گفتيم و دوســتان گفتند موضوع سليقه ای است و 

باید بحث تخصصی کرد و ما هم فکر کردیم که آنها متخصص هستند.
  واکنش های مجازی را به این کار دیده اید؟

بله؛ البته یک نکته ای که باید به آن توجه کنيم این است که اغلب حمله ها 
در تویيتر انجام شــده و من واقعا کم کم دارم از فضای تویيتر فارســی نااميد 
می شوم، آن قدر که فضای مسمومی اســت و دایما توهين، دروغ و تهمت در 
آن دیده می شــود. هر روز یک عده افراد بی هویت که اصا معلوم نيست چه 
کسی هســتند و چه می خواهند راه می افتند به این و آن توهين می کنند و 
تهمت می زنند؛ مثا در مورد همين کليپ هم آقای ناظمی که روابط عمومی 
ما هستند آن را منتشــر کردند و خيلی ها با غرض ورزی که نسبت به ایشان 
دارند، شروع کردند به زیر سوال بردن کار و توهين کردن. خب این چه کاری 
اســت؟ اینها باعث می شــود که تصميم بگيرم حضورم را در این فضا خيلی 

کمتر کنم.

ذره بین

چند روز گذشــته برای زنانی که دوست دارند 
موتورســواری کنند روزهای خوبــی بود؛ وقتی 
خبر آمد یکــی از شــعب دیوان عدالــت اداری 
اصفهان در شــکایتی که یکی از زنان موتورسوار 
از نيروی انتظامــی کرده بــود رأی را به نفع زن 
موتورســوار صــادر و پليــس را ملزم بــه صدور 
گواهينامه موتورســيکلت برای زنان کرده است. 
از زمان صدور ایــن رأی واکنش ها بســيار زیاد 
بود و حتــی معاونت اجتماعی پليــس راهور در 
اطاعيه ای این حکم را قطعی ندانســته و نوشت 
که »به اســتناد تبصره ماده۲۰ قانون رســيدگی 
به تخلفات رانندگی مصوب  ســال ۱۳8۹، صدور 
گواهينامه رانندگی موتورســيکلت برای مردان 
بر عهده نيروی انتظامی جمهوری اسامی ایران 
می باشــد. رأی بدوی شــعبه۳۱ دیــوان عدالت 
اداری صرفا برای شــاکيه محترم صادر شــده و 
طبق ماده۶۰ قانــون دیوان عدالــت اداری قابل 
تســرّی به عموم نيســت و به عبارتی دیگر رأی 
صادره جنبه فــردی دارد«. به این ترتيب معاونت 
اجتماعی پليس راهور این حکم را قطعی ندانسته 
و باتوجــه به وجود رأی متناقــض در این مورد از 
شعبه دیگر در دیوان عدالت اداری اعام کرد که 
می خواهد تقاضای تجدید نظــر دهد تا مطابق با 
موازین و قوانين بررســی های لازم قانونی انجام 
گيرد »بنابراین، پليس راهــور مجری قانون بوده 
و تصميمات قطعی و نهایی شده قانونی را به مورد 

اجرا خواهد گذاشت«.
همزمان با این اطاعيه و امــکان تجدید نظر در 
این رأی فریده اولادقباد، رئيس فراکســيون زنان 
مجلــس، از نيــروی انتظامی دعوت کــرد که در 
جلســه ای با نمایندگان زن مجلس موضوع صدور 
گواهينامه موتورســيکلت برای زنــان و خلأهای 
قانونی آن را بررســی کند تا مشــخص شود آیا در 

قوانيــن راهنمایی و رانندگی منعــی برای این امر 
وجــود دارد یا خير. او گفته اگر هــم در این زمينه 
خلأ قانونی وجود داشته باشد در مجلس می توانيم 

آن را برطرف کنيم. 
پــس از آن ثریا شــارقی، مدیرکل امــور بانوان 
استانداری تهران، هم نسبت به این موضوع واکنش 
نشان داد و گفت که »موتورســواری زنان همانند 
ماشين سواری زنان عربســتان است که زمانی تابو 
بوده و اکنون برطرف شده اســت و اگر استفاده از 
موتورسيکلت  فرهنگسازی شود به نوعی به ترافيک 
کشور کمک می شود؛ ضمن این که اگر این موضوع 
به فرهنگ تبدیل شــود، دوچرخه ســواری زنان 
نيز فرهنگسازی می شــود تا مقداری از مشکات 

ترافيکی کاسته شود.« 
آن طور که قانون می گوید موتورسواری برای زنان 
منع نشده و در هيچ بخشــی از قانون هم عنوانی از 
این ممنوعيت برای زنان برده نشده است و تنها به 
استناد تبصره ماده۲۰ قانون رسيدگی به تخلفات 
رانندگی مصوب  ســال ۱۳8۹، صــدور گواهينامه 
رانندگی موتورسيکلت برای مردان بر عهده نيروی 

انتظامی جمهوری اسامی ایران است.   
محمد کاظمی، نایب رئيس کميســيون قضائی و 
حقوقی مجلس شورای اســامی هم با بيان این که 
»موتورســواری زنان مثل دوچرخه ســواری منع 
شــرعی و قانونی ندارد«، به ایســنا گفتــه که »ما 
وظيفه داریم قيد و بندی که نه شــرعی و نه قانونی 

است را از مسائل فرهنگی و اجتماعی برداریم«. 
او همچنيــن تأکيد کرده که رأی شــعبه یک 
دیــوان عدالت اداری درســت و قانونی اســت و 
اگر ایــن رأی در تجدید نظر تأیيد شــود، قاعدتا 
قانونگــذار مصلحت را پيش بينی کــرده و دیگر 
راهنمایــی و رانندگــی نمی توانــد در این باره 

مصلحت سنجی کند. 

واکنش ها به رأی دیوان عدالت اداری درباره موتورسواری زنان همچنان ادامه دارد

آیا خلاء قانونی داریم؟

  افتتاحیه چهارمین دوره مسابقات غواصی ارتش های جهان با حضور امیر دریادار حسین خانزادی 
فرمانده نیروی دریایی ارتش، حبیب الله ســیاری معــاون هماهنگ کننده ارتش و افســران ارتش 
کشورهای آفریقای جنوبی، ایران، چین، ســوریه، روســیه و ونزوئلا به میزبانی نیروی دریایی ارتش 

ایران در جزیره کیش برگزار شد. )مشرق(

  پس از اتفاقات ناگوار و حمله تمساح به دو کودک در شهرستان سرباز استان سیستان وبلوچستان، 
محیط بانان استان طی روزهای اخیر با حضور در روستاهای حاشیه رودخانه سرباز و منطقه حفاظت شده 
باهوکلات، به آمــوزش چهره به چهره و افزایش آگاهی عمومی در نحوه برخورد مســالمت آمیز با گاندو 

پرداختند. )مشرق(

  گرانی ماهــی و میگــو و افزایش 
چندبرابری قیمت آبزیان در یک سال 
اخیر در شــهر ســاحلی بندرعباس 
باعث شــده ماهی و میگو از ســفره 
بخشی از شهروندان حذف شود. در 
این شــرایط بعضی ماهی فروشــان 
صرفا در انتظار مشــتریانی هستند 

که کمتر شده. )مهر(

  کاسه توالت 50 میلیون تومانی! )عصر ایران(
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لعيا جنيدی، معاونت حقوقی رئيس جمهوری گفت: »دولت موافق ورود خانم ها به وزرشگاه هاست و 
می دانم وزارت ورزش و جوانان هم هميشه پيگير این موضوع بوده اســت. برای ورود خانم ها باید یک 
هماهنگی بين قوا به وجود بياید. دستگاه  اجرایی ذی ربطش وزارت ورزش و جوانان است اما اگر آنها کمکی 
را  لازم بدانند حتما معاونت حقوقی پيگيری خواهد کرد. کاری به بيرون که چه اتفاقی افتاده است ندارم، 
از نظر من چيزی که به موجب صریح قانون منع نشده اصل بر جواز است و این یک حکم حقوقی است. 
عدم ورود زنان به ورزشگاه منع صریح نياز ندارد و هنگامی که این منع وجود ندارد، اصل بر جواز است و من 

منعی برای ورود زنان به ورزشگاه ندیده ام.«

معاون حقوقی رئيس جمهوری:  

 دولت موافق حضور زنان
در ورزشگاه ها است
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موقعيت پناهگاه ها یا 
گریزگاه های امن منطقه 

سکونت خود )مثلا پارک ها یا 
سوله ها( را برای مواقع بحرانی 

شناسایی کنيد.
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روز گذشته خانه-موزه فارابی، فيلسوف و دانشمند بزرگ 
ایرانی در ایران بازگشایی نشد بلکه به مناسبت  هزار و صد 
و پنجاهمين سالگرد تولدش که قرار است در  سال ۲۰۲۰ 
توسط یونسکو جشن گرفته شود، توسط دانشگاه ملی فارابی 
قزاقستان و شهرداری استانبول، با حمایت شورای همکاری 
کشورهای ترک زبان و سفارت قزاقستان در ترکيه افتتاح شد. 
همين موضوع باعث شد روز گذشته بعضی کاربران اجتماعی 
دوباره از دست اندازی برخی کشورها به سرمایه های معنوی 
ایران یاد کنند و از آن چــه درباره مولوی، نظامی، ابوریحان 
بيرونی و... بر ما گذشته، بنویسند. درواقع اصل انتقاد مروری 
بود بر آن چه در یک دهه و اندی پيش گذشــت؛ زمانی که 
در دوره ریاست جمهوری سابق، بعضی کشورهای همسایه 
کم کم به دلایل مختلف ازجمله رونق گردشگری شروع به 
مصادره چهره ها و مفاخر بزرگ ایران کردند؛ چه آن زمان که 
رجب طيب اردوغان در مجمع عمومی سازمان ملل از مولوی 
به عنوان شاعری ترکيه ای یاد کرد، چه زمانی که جمهوری 
آذربایجان دستور کندن اشعار فارسی را از مقبره نظامی صادر 
کرد، چه وقتی دست اندازی کشورهای حاشيه خليج فارس 
به مفاخری نظير ابوریحان بيرونی شروع شد و چه زمانی که 

ناگهان دیدیم »تار«، »چوگان«، »نگارگری و مينياتور« و حتی 
»نان لواش« هم هر لحظه ممکن اســت به اسم کشورهای 

دیگر ثبت جهانی شود!
فارابی اهل کجاست؟

نسب ابونصر فارابی را ترک می دانند و نام او به اسم محمد 
بن محمد بن اوزلغ بن طرخان فارابی ثبت شده است. درباره 
اصالتش هم صحبت فراوان است؛ مثا عامه قزوینی او را 
ترک دانسته و در دیگر ســو، برخی او را منسوب به فاراب 
معرفی کرده اند. در دانشنامه اســامی هم عنوان شده در 
ایرانی بودن او شکی نيست. جالب اســت بدانيد »فاراب« 
خود معرب )عربی شــده( لغت فارســی »پاراب / پاریاب« 
است که در گذشــته ناحيه ای در ترکستان، ساحل غربی 
رود جيحون )ماوراءالنهر( نزدیکی بلخ بوده است اما آیا نژاد 
ترک و محل تولد فارابی او را از ایرانی بودنش جدا می کند؟ 
واقعيت این اســت که قلمرو وســيع ایران در دوره زندگی 
فارابی، یعنی سده های سوم و چهارم هجری، طوری بوده که 
اقوام و نژادهای مختلف در ایران زندگی می کردند و مرزهای 
خراسان هم از خراسان امروز گسترده تر بود. به همين جهت 
فارابی اگر هم در آن روزگار در جنوب قزاقســتان فعلی به 

دنيا آمده باشــد، تحت حاکميت ممالک بزرگ اسامی به 
دنيا آمده و به فرهنگ ایرانی- اسامی تعلق دارد نه ترکيه 
یا قزاقســتان. چون اگر نگاهی به نقشــه ایران در آن زمان 
بيندازید، مرز خراســان تا پایين دریاچه آرال )خوارزم آن 
زمان( می رفت. در هر حال که فعا کشــورهای همســایه 
دســت از این بازی تازه برنداشــته اند و همچنان هم پيش 

می تازند. دست ما هم کوتاه و خرما بر نخيل! 
معلم ثانی

ارسطو در یونان را معلم اول، فارابی در ایران را معلم ثانی و 
ميرداماد در ایران را نيز به عنوان معلم ثالث می شناسند. اما 
لقب معلم ثانی را به این جهت به فارابی داده اند که به پيروی 
از آثار ارسطو تاش کرد وحدتی بين نظریات این فيلسوف 
یونانی و آرای فلسفه اسامی ایجاد کند. در اهميت او روایتی 
از ابن سينا را نقل می کنند که »مابعدالطبيعه«ی ارسطو را 
چهل بار خوانده بود و همچنان در ادراک آن مشکل داشت 
تا این که شــرحی از فارابی بر این کتاب را دید و خواند و به 
سوالاتش پاسخ داده شــد. فارابی در اکثر علوم زمان خود 
متبحر بود؛ از تسلط به زبان  های مختلف آن روزگار گرفته 
تا ریاضيات، الهيــات، طبيعيات، نجوم، فقه، منطق و حتی 
علوم نظامی و موسيقی. هر چند در شرح احوالاتش گفته 
شده از مردم دوری می کرد و تهيدست بود و اکثر عمرش را 
به مطالعه و نوشتن می گذراند. اکثر آثارش هم به زبان عربی، 

زبان علمی آن روزگار نوشته شده است.

راه اندازی خانه-موزه فارابی با همکاری قزاقستان و ترکيه

فارابی هم ایرانی نیست؟!
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